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Barborka pomáhá už patnáct let!
O osudech rodin, 
jež přišly na šachtě 
o živitele, je napsána 
vůbec první kniha 
a samy maminky ze 
spolku se na jejím 
vzniku podílely

KARVINÁ – Barborka je tak trochu jiná. 
Zatímco ostatní spolky jsou vděčné 
za každého nového člena, její „rodina“ 
je nejraději, když žádní noví nepřibý-
vají. Nejlépe ani jeden, jak zdůrazňu-
je při příležitosti patnácti let činnosti 
předsedkyně Monika Němcová.

Kdo a kdy přišel s myšlenkou 
Barborky?
Sdružení, které by pomáhalo dětem, 
jimž zemřel jeden z rodičů na násled-
ky pracovního úrazu v OKD, byl ná-
pad tehdejšího vlastníka těžební spo-
lečnosti Viktora Koláčka v roce 2013. 
Tato myšlenka se setkala s podporou 
všech subjektů patřících do koncernu 
Karbon Invest, ale i v dodavatelských 
firmách a mezi fyzickými osobami. 
V červnu 2004 pak proběhla ustavu-
jící valná hromada Občanského sdru-
žení svatá Barbora. Barborka, jak je 
od té doby známá, začala fungovat. 

Jaký byl smysl její činnosti 
a začátky?
Prioritou se stala od samého počát-
ku finanční podpora dětí a to přede-
vším v oblasti vzdělání, zájmových 
kroužků, táborů, jazykových kurzů 
nebo zdravotních potřeb. V počáteč-
ní fázi bylo nutné rozšířit povědomí 
o Barborce mezi pozůstalé, sponzo-
ry i dárce a také mezi zaměstnance, 
což se tehdejšímu výboru velmi daři-
lo. Po dvou letech bylo v Barborce při-
hlášeno již 99 dětí české, slovenské 
i polské národnosti.

Časem se bezesporu dostavily 
výsledky…
Situace rodin, které přišly o živitele, ne-
byla nikdy jednoduchá. Díky pomoci 
Barborky však děti mohly a mohou bez 
omezení pokračovat ve studiu, rozvoji 
talentů i ve svých koníčcích a zálibách. 
Prioritou je přitom vzdělávání a pří-
prava pro samostatný život. Děti jsou 
Barborkou podporovány až do doby, 
kdy dostudují a osamostatní se. 

Kdo spolek řídí a rozhoduje 
o podpoře?
Podpora probíhá podle pravidel 
schvalovaných členskou schůzí. Mezi 
jejími jednotlivými zasedáními řídí 
spolek volený výbor. Členská schů-
ze se schází jednou ročně a rozhodu-
je o všech důležitých záležitostech. 
Hospodaření kontroluje tříčlenná re-
vizní komise. Spolek je řádně zaregis-
trován a zaspán ve veřejném rejstříku, 
kde eviduje i své účetní závěrky. Když 
zmiňuji spolek, je to tím, že v roce 
2014 jsme v souladu legislativou a no-
vým občanským zákoníkem schváli-
li změnu Občanského sdružení sva-
tá Barbora na Spolek svatá Barbora. 
Nicméně vžitý název Barborka dává 
tušit, že šlo jen o změnu technickou.

A co činnost během insolvence 
OKD?
V průběhu celých patnácti let se 
na činnosti Barborky odráželo zejmé-
na množství získaných finančních 
prostředků, které bylo možné mezi 
děti rozdělovat. Byly roky, kdy dárců 
a příjmů bylo bohatě, pro děti se moh-
ly organizovat i velmi atraktivní akce, 
jako třeba rekreace u moře, v lázních 
i na horách, zájezdy či studijní jazy-
kové pobyty v Anglii. V letech 2016 

až 2017 se zakladatel spolku OKD do-
stal do ekonomických potíží, takže 
bylo nutné přehodnotit finanční plá-
ny. Všichni členové se shodli, že prio-
ritou zůstává i nadále vzdělání a vol-
nočasové aktivity dětí. 

Jaká je tedy Barborka v roce 2019?
Podporujeme zhruba padesát dětí. 
Jejich počty se v průběhu roku mění, 
některé nové bohužel přibudou, jiné 
dostudují a osamostatní se a pomoc 
Barborky již nepotřebují. Za nejvý-
znamnější příjem považujeme grant 
z Nadace OKD, dále získáváme pro-

středky z členských příspěvků a darů. 
Za všechny, ať poskytovaných pra-
covními kolektivy ze šachet, z vý-
těžků skoků přes kůži, či sportov-
ními kluby, společenskými organi-
zacemi a soukromými osobami vel-
mi děkujeme! K nejvýznamnějším 
společným akcím v současnosti pa-
tří tradiční oslava Dne dětí v červnu 
a předvánoční BarboRadování v pro-
sinci. Společně si jen přejme, ať dětí 
v Barborce nepřibývá!

Nadace OKD rozdávala ocenění
PETROVICE – Projekt roku, Inovativní 
projekt a samozřejmě také Srdcař 
roku. V těchto třech kategoriích 
ve čtvrtek 14. listopadu vyhlašovala 
těžařská nadace v Petrovicích oceně-
ní za rok 2019. Přiřkla je organizaci 
ADRA za projekt Dobrovolníci ADRA 
na Karvinsku, Regionální knihovně 
Karviná za projekt Společně s úsmě-
vem a Jaroslavu Szwedovi ze Survival 
& Kung-Fu Clubu Karviná.

„Ceny předáváme již jedenáctým 
rokem a chceme tím především vy-
zdvihnout neziskové organizace 
a poděkovat tím lidem, kteří v nich 
pracují. Vybírání nominovaných je 
pro tým Nadace OKD jeden z nej-
těžších úkolů v roce, protože projek-
tů je opravdu hodně a vybrat ty nej-
lepší z nejlepších je mnohdy hodně 
těžké,“ nechala se slyšet ředitelka 
Karolína Preisingerová. Upřesnila, 
že letošní slavnostní večer se nesl 
v duchu vzpomínek: „V dnešní době 
techniky je míváme uložené zejmé-
na v počítačích či v mobilech a kouz-
lo vzpomínek prostřednictvím vy-
volaných fotografií se tak vytrácí. 

My jsme si proto připravili snímky 
z letošních akcí, a že jich bylo oprav-
du hodně.“

Dobrovolníci ADRA 
na Karvinsku se stal Projektem roku 
proto, že oslovuje veřejnost, snaží se 
jí ukázat, že pomáhat může oprav-
du každý, kdo má k dispozici čas, 
není konfliktní, dokáže být zodpo-
vědný, spolehlivý a hlavně má ote-
vřené srdce. „Dobrovolníci se věnu-

jí seniorům, lidem se zdravotním po-
stižením, dětem, mladistvým a pů-
sobí ve zdravotnických institucích 
v Havířově, Karviné, Orlové a Horní 
Suché. V současné době spolupra-
cujeme s více než 286 dobrovolní-
ky,“ uvedla Hana Čadová z havířov-
ské pobočky ADRA.

Společně s úsměvem vyhod-
notila nadační správní rada jako 
Inovativní projekt z toho důvodu, že 

pomáhá dětem se specifickými po-
třebami. „Ty děti nemají jednodu-
chý sociální život, bojí se změn a se-
znamování s novým prostředím, či 
cizími lidmi. Podáváme jim pomoc-
nou ruku, přivádíme je do zázemí 
a ukazujeme jim, že i v knihovně si 
mohou najít relaxační koutek, kde 
se nemusí bát přijít, že na ně zde če-
kají knihy, které se mohou stát je-
jich kamarády. Zjistí, že knihov-
na není jen o knihách, ale mají zde 
možnost využití kreativních dí-
len,“ řekla Markéta Kukrechtová 
z Regionální knihovny Karviná 
s tím, že projekt cíli i na nevidomé 
a slabozraké.

Srdařem roku vyhlásila Nadace 
OKD Jaroslava Szwedu za aktivity 
Survival & Kung Fu Clubu Karviná, 
který mimo jiné pořádá slavnosti bo-
jových umění Dragon Cup. „Ve spol-
ku jsem předseda, hlavní trenér a or-
ganizátor veškerých aktivit a sou-
těží,“ nechal se slyšet oceněný 
zaměstnanec OKD, jehož příběh při-
neseme v některém z dalších vydání 
měsíčníku.

Členové spolku v roce 2019

• OKD, .a.s
• PRISKO, a.s
• Sdružení hornických odborů
• RBP, zdravotní pojišťovna
•  Karvinská hornická nemocnice, a.s.
• POL-ALPEX, s.r.o.
• ALPEX, PBG, Sp. z.z.o.
• Carbokov, s.r.o.
• THK Čechpol, s.r.o.
• Polcarbo, s.r.o.
• Green Gas DPB,a.s.
• JUDr. Petra Nováková

Hornické vdovy

Tak se jmenuje kniha Kamily 
Hladké z Brna věnující se osudům 
některých žen spojených i se 
Spolkem svatá Barbora. Vypráví 
totiž o osudu těch, jimž na šachtě 
zahynul životní partner, ať manžel 
či přítel. „Barborka pomohla při 
vzniku první vůbec publikace věnu-
jící se hornickým vdovám a jedna 
z nich, Marie Szamaránszká, 
při jejím představení v Ostravě 
řekla, že autorka už teď napořád 
patří k Barborce, byť má manžela 
a není spojena s hornictvím,“ 
poznamenává předsedkyně spolku 
Němcová.

Patnáct let činnost v číslech

•  podpořila více jak 150 dětí,
•  poskytla dětem celkem 

29 423 342 Kč jako individuální 
pomoc,

•  organizovala 26 společných akcí 
pro děti a maminky,

•  uspořádala 14 BarboRadování,

•  obdržela jako dary více než 
26,5 milionu korun,

•  získala od Nadace OKD bezmála 
6 milionů Kč,

•  její členové zaplatili na příspěvcích 
přes 9,1 milionu Kč.

K pravidelným každoročním akcím Spolku svatá Barbora patří červnové společné oslavy Dne dětí.
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Nominovaní na letošní ceny spolu s nadační ředitelkou Karolínou Preisingerovou 
(druhá zprava).
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Nadační výzvy 
už v prosinci!
KARVINÁ – Tradičně na svátek hornické 
patronky sv. Barbory – připadající letos 
na 4. prosince – vyhlásí těžařská nada-
ce minigrantové výzvy Srdcovka. O dva 
dny později – v pátek 6. prosince – dojde 
řada i na program Pro region.

Srdcaři mohou žádat až do 8. ledna 
2020, přičemž před tím se jim opět 
naskýtá příležitost osobních konzul-
tací s nadačním týmem. Schůzku lze 
dohodnout prostřednictvím e-mailu 
balcikova@nadaceokd.cz, případně 
na telefonním čísle 725 389 852.

Výzvy pro neziskovky předkládající 
projekty pro program Pro region budou 
ukončeny 17. ledna. „I zde je možnost 
konzultovat je s administrátorkou pro-
gramu Ladislavou Polákovou na emailu 
polakova@nadaceokd.cz nebo čísle 
702 202 208,“ řekla marketingová 
koordinátorka Nadace OKD Silvile 
Balčíková.

Hornická 10 
s běžci z OKD
FRÝDEK-MÍSTEK – Hlavní trať jednoho z nej-
oblíbenějších českých silničních závodů 
– Hornické desítky – absolvovalo první 
listopadovou sobotu 639 mužů a žen. 
Nechyběli mezi nimi opět běžci z OKD! 
„Všichni tři, co jsme se chystali na deset 
kilometrů, jsme cítili nachlazení. Takže 
cílem bylo alespoň doběhnout,“ kon-
statovala právnička Blanka Studená. Ta 
byla také ze zástupců firmy i nejrychlej-
ší, její čas 46 minut a dvanáct sekund 
dokonce znamenal zlepšení oproti 
dřívějšku. Kousek za ní v čase 46:43 
doběhl vedoucí odboru hospodaření 
s materiálem Roman Mynarz a za 47:30 
pak finišoval vedoucí odboru controllin-
gu a plánování Pavel Jílek.

Nesoutěžního kilometrového Běhu 
pro zdraví s RBP odstartovaného ředi-
telem zdravotní pojišťovny Antonínem 
Klimšou se zúčastnilo 726 lidí. Včetně 
například hlavního inženýra OKD Pavla 
Hadravy a jeho manželky Ireny.

„Ještě se nám ve všech kategori-
ích dětí a mládeže sešlo 955 běžců 
a v závodě mílařů na 3333 metrů se 
na jejich start postavilo 182. Sečteno, 
podtrženo, čtyřiatřicátý ročník Hornické 
10 měl celkovou účast 2502 lidí,“ 
dodal za pořadatele bývalý paskovský 
zaměstnanec Josef Nejezchleba.

Hornický hokej 
i bruslení dětí
HAVÍŘOV – Horničtí hokejoví nadšenci 
chystají druhý ročník turnaje mezi šach-
tami o Pohár výkonného ředitele OKD. 
A stejně jako vloni ho doplní i o bruslení 
dětí zaměstnanců těžební společnosti 
zdarma.

„Týmy z dolu ČSM, Darkov a ČSA změří 
síly v sobotu 7. prosince od 17 hodin. 
Na veřejné bruslení bude vyhrazena ho-
dina před začátkem prvního zápasu. Led 
máme pronajatý od 16 do 21 hodin,“ 
popisuje za pořadatele revírník příprav 
Jiří Staněk s tím, že vše proběhne opět 
na havířovském zimním stadionu.

Vzpomínáme

 „Dopracovaly Tvé pilné 
ruce, dotlouklo Tvé dobré 
srdce. Prázdný je domov, 
smutno je v něm, chybíš 
nám, Pepo, chybíš nám 

všem… Pěkné chvíle s Tebou prožité, 
zůstanou nám v srdci zaryté.“
Dne 4. 12. 2019 uctíme již 10. výročí, 
kdy nás náhle a navždy opustil můj drahý 
manžel, otec a dědeček, dlouholetý za-
městnanec Dolu Dukla, pan Josef Rochl ze 
Šenova, který odešel ve svých 53 letech. 
S láskou a úctou vzpomíná manželka 
Alena, děti a celá rodina. Děkuji všem, kte-
ří tichou vzpomínkou uctí jeho památku.

Předsedkyně spolku Monika Němcová 
s Kamilou Hladkou, která napsala knihu 
o hornických vdovách


